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خشکی در کمین سد زاینده رود
سد زاینده رود واقع در ۱۱۰ کیلومتری غرب 
اصفهان کــه بر روی رودخانــه زاینده رود 
ساخته شــده، یکی از مهم ترین سدها در 
حوضه آبریز فلات مرکزی است فلاتی که 
بیش از ۵۰ درصد مســاحت کشور را دربر 
می گیرد. این سد به صورت روزانه آب مورد 
نیاز شرب بیش از ۵ میلیون نفر، آب مورد نیاز 
کشاورزی در حاشیه زاینده رود، آب مورد نیاز 

صنایع سنگین حوزه مرکزی اصفهان از جمله ذوب آهن، صنایع نظامی، فولاد 
مبارکه، پالایشگاه، نیروگاه، سیمان سپاهان، پلی اکریل و سایر صنایع کوچک 

و بزرگ در حاشیه زاینده رود را تأمین می کند.
در حال حاضر ذخیره مخزن سد زاینده رود به زیر خط قرمز رسیده که ۱۹۴ میلیون متر مکعب 
و در واقع ۱۶ درصد حجم سد را دربر می گیرد. این میزان در کوتاه مدت در مقایسه با مشابه 
سال گذشته ۲۲ درصد کاهش داشته که شامل ۲۴۹ میلیون متر مکعب بوده و ۲۰ درصد حجم 

سد را دربرمی گرفته و در بلند ۷۵ درصد کاهش حجم داشته است.

بهره برداری از آبخوان های مشترک نیازمند 
فعالسازی دیپلماسی آب 

مدیر کل حقوقی شرکت مدیریت منابع آب گفت: در نواحی شرق وشمال 
شرق کشور آبخوان های زیر زمینی مشترک با کشور های همسایه وجود دارد 

که باید قواعد حقوقی برای آن ها تدوین شود.
آقای حسین زمانی افزود: موضوع آبخوان های مشترک با کشور های همسایه، یک بحث جدید 
در سطح جهان است؛ زیرا در زیر زمین هستند و همیشه از دید پنهان بودند. مدیر کل حقوقی 
شرکت مدیریت منابع آب اظهار کرد: شاید بر خلاف رودخانه ها که همیشه در دسترس بوده اند، 
حقوق این دسته از منابع آبی یعنی آبخوان های مشترک با کشور های همسایه، از بعد بین الملل 

چندان مورد توجه قرار نگرفته است.
آقای حســین زمانی اضافه کرد: تدوین مسائل حقوقی مترتب بر آبخوان های مشترک، در 
دستور کار وزارت نیرو قرار گرفته که باید مانند میادین نفتی مشترک یا رودخانه های مشترک 
با کشور های همسایه، به آن ها توجه شود.وی گفت: دو دولت، باید استفاده از این آبخوان ها را 
تحت مدیریت داشته باشند؛ مخصوصا در شرق و شمال شرق کشور، تعداد این آبخوان های 
مشترک، بیشتر است که نیاز به بررسی و مطالعات فنی بیشتری هم دارند. این مقام مسئول 
تاکید کرد: تاکنون قانونی در این خصوص وجود نداشته و حتی در سطح دنیا نیز، خیلی معاهداتی 
در این خصوص وجود ندارد و تاکنون این موضوع، بیشتر به صورت تئوری وارد حقوق بین الملل 

آب شده است.

افزایش اندک قیمت نفت در آغاز اولین روز معاملات
بهای آتی نفــت برنت پــس از افزایش 
۰.۵درصدی در پایان روز جمعه، ۶۰ سنت 
یا ۰.۷ درصد افزایش یافت و به ۹۵.۹۱ دلار 

در هر بشکه رسید.
قیمت نفت در معاملات اولیه در آسیا در روز دوشنبه 
پس از کاهش ارزش دلار و افزایش نگرانی ها در مورد 
کاهش عرضه نفت روســیه در دسامبر افزایش یافت. 
براین اســاس بهای آتی نفت برنت پــس از افزایش 

۰.۵ درصدی در پایان روز جمعه، ۶۰ ســنت یا ۰.۷ درصد افزایش یافت و به ۹۵.۹۱ دلار در 
هر بشکه رسید.

قیمت نفت خام وست تگزاس اینترمدیت آمریکا ۸۵.۵۰ دلار در هر بشکه بود که ۳۹ سنت 
یا ۰.۵ درصد افزایش داشت. قراردادهای نفت خام برنت و ایالات متحده در هفته گذشته بیش 
از ۱ درصد کاهش یافت، زیرا این نگرانی وجود داشت که افزایش دیگر نرخ بهره فدرال رزرو 

باعث کندی رشد جهانی شود و ضعف دلار از این دو قرارداد حمایت کرد.

 مدیرعامل شرکت ملی نفت 
برای بررسی طرح های صنعت نفت به اهواز رفت 

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با هدف 
بررسی طرح ها و پروژه های صنعت نفت  در 
استان خوزستان و توانمندی های شرکت ملی 

حفاری ایران  صبح امروز وارد اهواز شد.
محسن خجسته مهر صبح روز )دوشنبه، ۲۸ شهریورماه( 
در فرودگاه بین المللی سپهبد شهید قاسم سلیمانی از 
سوی مدیران عامل شــرکت های ملی حفاری ایران، 
مناطق نفت خیــز جنوب و نفــت و گاز اروندان مورد 

استقبال قرار گرفت. مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در بدو ورود به اهواز عازم موقعیت استقرار 
دستگاه حفاری ۵۸ فتح شد و با کارکنان این دکل حفاری دیدار و از تلاش های شبانه روزی 

حفارمردان در تحقق برنامه های شرکت ملی نفت ایران قدردانی کرد.
دیدار با مدیران و مسئولان و نشست با مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره شرکت ملی حفاری 
و بررسی توانمندی ها، ظرفیت ها و چالش های ناوگان حفاری و خدمات فنی این شرکت دومین 

برنامه سفر کاری خجسته مهر به اهواز است.
بازدید از یک شرکت دانش بنیان فعال در زمینه ساخت تجهیزات کاربردی در صنعت نفت از 

دیگر برنامه های معاون وزیر نفت در سفر به خوزستان است.

 پالایشگاه ایلام بیش از ۴ هزار خدمت بهداشتی 
و درمانی به زائران اربعین ارائه کرد

مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام از ارائه 
بیش از ۴ هزار خدمت بهداشتی و درمانی 
به زائران اربعین حســینی از ســوی این 
پالایشگاه خبر داد و گفت: این خدمات در 
قالب ۱۰خدمت مهم به زوار ارائه شده است.
روح الله نوریان در این باره گفت: این خدمات شــامل 
تزریقات، سرم تراپی، تست فشار خون، معاینه و ویزیت، 
خدمات دارویی، بخیه و پانسمان، اکسیژن تراپی، تست 

قند خون و... بود که توسط همکاران درمانگاه طب صنعتی و اچ اس ئی شرکت پالایش گاز ایلام 
به زائران اربعین ارائه شد. وی اظهار کرد: بیش از ۷۰ قلم دارویی هم از سوی بهداشت و درمان 
صنعت نفت غرب کشور تأمین شد و در اختیار همکاران درمانگاه و اچ اس ئی این پالایشگاه برای 

خدمات رسانی به زائران اربعین قرار گرفت.
مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام با بیان اینکه این خدمات بهداشتی و درمانی در مسیر رفت 
و برگشت زوار اربعین حسینی ارائه شده است، تصریح کرد: افزون بر این خدمات، یک دستگاه 
کانکس مجهز به همراه امکانات پزشکی و دو تخت بستری و یک دستگاه آمبولانس مجهز  

به تجهیزات پزشکی در موکب های این پالایشگاه مستقر شده است.
نوریان یادآور شد: بیشتر مشکلات مراجعان شامل سرماخوردگی، دردهای اسکلتی و عضلانی، 
مشکلات گوارشی، آفتاب سوختگی، مشکلات بینایی، ضعف و بی حالی، تاول زدگی و جراحات 
ناشی از پیاده روی در ناحیه پا بود که خوشبختانه توسط همکاران درمانگاه طب صنعتی این 

پالایشگاه مداوا شد و آنها به سفر معنوی خود ادامه دادند.

تولید نفت کویت مطابق با سهمیه اش در اوپک است
مدیرعامل شرکت نفت کویت اعلام کرد که 
این کشــور عضو اوپک بیش از ۲ میلیون و 

۸۰۰ هزار بشکه نفت خام تولید می کند. 
شیخ نواف سعود الصباح روز یکشنبه )۲۷ شهریورماه( 
گفت: کویت هم اکنون بیش از ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار 
بشکه و مطابق با ســهمیه اش در سازمان کشورهای 

صادرکننده نفت )اوپک( تولید می کند.
وی افزود: کویت برنامه هایی برای افزایش تولید نفت 

خام در زمان نیاز بازار دارد، اما اکنون مشتریان شرکت نفت کویت همچنان همان حجم را بدون 
تغییر دریافت می کنند.

شیخ نواف سعود الصباح مدیرعامل شرکت نفت کویت تصریح کرد: کویت روزانه ۶۵۰ میلیون 
فوت مکعب گاز برداشت می کند و در نظر دارد این رقم را به یک میلیارد فوت مکعب در روز 

برساند.
سعود الصباح مدیرعامل شرکت نفت کویت درباره شرایط بازارهای جهانی انرژی گفت: تردید 
در همه بازارها، اعم از گاز یا نفت وجود دارد، با توجه به افزایش نرخ بهره و رکود مورد انتظار 
در اقتصادهای جهانی و تأثیرش بر تقاضای نفت، اوضاع آینده اقتصادی جهان با ابهام هایی 

مواجه است. 

اخبار کوتاه 

مدیرکل دفتر سیاســت گذاری و توسعه فضای 
کســب و کار انرژی ساتبا با اشاره به صرفه جویی 
۷۰۰ مگاواتی انرژی برق از طریق اصلاح سیستم 
روشنایی معابر شــهری، گفت: طرح ملی اصلاح 
سیستم روشنایی معابر شهری کشور به عنوان یکی 
از طرح های اصلی وزارت نیرو برای کاهش مصرف 

انرژی در کشور عملیاتی شد. 
محمد اکبری سیار اظهار کرد: در راستای تحقق اهداف وزارت 
نیرو در دولت ســیزدهم به منظور کاهش ۱۰ هزار مگاوات از 
طریق اقدامات بهینه ســازی انرژی، طرح ملی اصلاح سیستم 
روشنایی معابر شهری با هدف کاهش حداقل ۷۰۰ مگاوات با 
استفاده از سازوکار اجرایی آئین نامه ایجاد بازار بهینه سازی انرژی 
و محیط زیست در دستور کار سازمان انرژی های تجدیدپذیر و 

بهره وری انرژی برق قرار گرفت.
مدیرکل دفتر سیاست گذاری و توسعه فضای کسب و کار انرژی 
ساتبا اضافه کرد: آئین  نامه ایجاد بازار بهینه سازی انرژی و محیط 
زیست در ۱۹ اسفند ۱۳۹۶ به تصویب شورای عالی رسیده که 
بر اســاس این آئین نامه، تمامی متقاضیان و مصرف کنندگان 
انرژی که دارای تعرفه مخفف هستند، در صورت انجام اقدامات 
بهینه سازی انرژی می توانند معادل صرفه جویی انرژی انجام شده، 
گواهــی مربوطه را دریافت کرده و این گواهی را در بازار بورس 
انرژی ایران و در چارچوب مقررات حاکم بر آن به فروش برسانند.

وی ادامه داد: به طور مثال متقاضیانی که در بخش کشاورزی 
که دارای تعرفه مخفف هستند، پیش از انجام اقدامات بهینه سازی 

انرژی می بایستی نسبت به ارسال گزارش فنی و اقتصادی طرح 
پیشنهادی خود به ساتبا اقدام کرده و ساتبا پس از دریافت گزارش 
اندازه گیری و صحه گذاری انرژی و پس از اجرای طرح مذکور، 
کاربرگ صرفه جویی انرژی را به شــرکت توانیر جهت صدور 

گواهی اعلام کند که متعاقب آن ایــن گواهی در بازار بورس 
انرژی قابل معامله است.

طبق اعلام وزارت نیرو، اکبری افزود: به منظور پوشش ریسک 
پروژه های بهینه ســازی انرژی و بر اساس مصوبه کمیسیون 

صرفه جویی انرژی شــورای عالی انرژی، به تمامی طرح های 
متقاضی در بازار بهینه ســازی انرژی و محیط زیست علاوه بر 
دریافت گواهی صرفه جویی انرژی انجام شده، دو سال گواهی 
بیشتر نیز به آنها تعلق خواهد گرفت. این گواهی ها در مقاطع سه 

ماهه تا اتمام دوره زمانی مصوب طرح صادر خواهد شد.
مدیرکل دفتر سیاســت گذاری و توسعه فضای کسب و کار 
انرژی ساتبا خاطرنشان کرد: در حال حاضر طرح ملی اصلاح 
سیستم روشنایی معابر شهری با هدف جایگزینی ۱۱ میلیون 
چراغ پربازده و کم مصــرف )LED( با چراغ های موجود در 
دستور کار بوده که برآوردها نشان می دهد با اجرای این طرح، 

حداقل ۷۰۰ مگاوات کاهش توان اتفاق بیفتد.
این مقام مسئول با اشاره به اجرای پایلوت این طرح در کشور، 
گفت: نخستین قرارداد اجرایی این طرح با عنوان اصلاح سیستم 
روشــنایی معابر شهری اســتان های یزد و کردستان با حجم 
۲۷۶ هزار چراغ و سرمایه گذاری ۴۵۰۰ میلیارد ریال از ۲۰ شهریور 
ماه ســال جاری آغاز شده که با اجرای این پروژه ۱۵۶ میلیون 

کیلووات ساعت صرفه جویی انرژی انجام خواهد شد.
وی افزود: هماهنگی های لازم با تمامی شرکت  های توزیع 
نیروی برق جهت دریافت اطلاعات دقیق روشنایی معابر شهری 
انجام شده و فراخوان های مربوطه نیز در سایت ساتبا و متعاقب 
آن در سایت شرکت های توزیع نیروی برق جهت شناسایی و 

جذب سرمایه گذار در حال انجام است.
اکبری در پایان یادآور شد: علاوه بر طرح ملی روشنایی معابر 
شــهری، طرح های دیگری در حوزه های ساختمان، صنعت، 
تجهیزات انرژی بر، خطوط توزیع نیروی برق و نیروگاه به منظور 
بهره مندی از ظرفیت بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست در 
دســت بررسی و اقدام بوده که پس از تصویب در شورای عالی 

انرژی اجرایی خواهد شد. 

سیستمروشناییمعابرشهریدرکشوراصلاحمیشود

دولتبنزینراگراننمیکند
وزارتنفت:

 با وجود تکذیب چند باره گرانی بنزین، اما همچنان برخی منتقدان 
بر این موضوع به عنوان دستاویزی برای حمله به دولت سیزدهم 
استفاده می کنند، در حالی که دولت در طول مدت مسئولیت خود 
نشان داده در ارتباط با افکار عمومی شفاف بوده و برنامه ای برای 

افزایش قیمت بنزین ندارد. 
موضوع کاهش سهمیه آزاد کارت های سوخت شخصی از ۲۵۰ لیتر به ۱۵۰ لیتر 
حسب پایش و کنترل مصرف از سوی صاحبان خودرو و به منظور جلوگیری از 
سوءاستفاده احتمالی از آن جهت عرضه خارج از شبکه صورت گرفته و ارتباطی 
با شایعاتی در مورد کمبود بنزین یا زمینه سازی برای افزایش قیمت آن ندارد و 
برای مصرف کنندگانی که ماهانه بیش از مقدار تخصیص یافته بنزین آزاد در 
کارت سوخت، نیاز دارند، امکان استفاده از کارت سوخت جایگاه داران فراهم است.
این در حالی است که با وجود افزایش چشمگیر مصرف بنزین پس از فروکش 

کردن کرونا، هنوز نیازی برای واردات بنزین وجود ندارد.

بــا این حال، اصلاح الگوی مصرف و مصرف بهینه و جلوگیری از قاچاق آن 
به عنوان یکی از احکام دائمی، جایگاه ایران را به عنوان یک صادرکننده بنزین 

تثبیت خواهد کرد.
بــا وجود تاکید چند باره دولت و وزارت نفت در خصوص اینکه در حال حاضر 

دولت برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد و انتشــار شــایعات و برخی 
قیمت هایی که در رسانه ها انتشار می یابد صرفاً حدسیات و سناریوسازی در این 
زمینه و عاری از حقیقت است، اما برخی رسانه ها و فضای مجازی هر چند روز 

یکبار موضوع گرانی بنزین را مطرح می کنند.
این در حالی است که در خصوص بنزین و شایعاتی که ظرف ماه های اخیر به 
دفعات در برخی روزنامه های خاص انتشار یافته، شفاف سازی لازم صورت گرفته 
و هیچ ادعایی بدون پاسخ نمانده است. دولت سیزدهم در طول مدت مسئولیت 
خود نشان داده است در ارتباط با افکار عمومی شفاف و خودمانی بوده و تصمیمات 
خود را پنهان از مردم نگه نمی دارد و مشکلات، راهکارها و طرح و برنامه های خود 

را بدون لکنت و صادقانه با افکار عمومی در میان می گذارد.
با وجود تکذیب چندباره شایعه افزایش قیمت بنزین در بالاترین سطوح دولت 
و اصرار برخی رســانه ها بر تکرار شــایعات در این زمینه، این گمانه را به ذهن 
متبادر می کند که ظاهراً »بنزین« کلیدواژه جدید برخی جناح ها برای سیاسی کاری، 

التهاب آفرینی و تشویش اذهان عمومی است.
ارائه آمارهای مصرف بنزین اطلاع رسانی در خصوص مصرف بی رویه، بیان 
مشــکلات و معضلات به ویژه در خصوص ضرورت اصلاح الگوهای مصرف، 

به منظور آگاهی عمومی صورت می گیرد.
 متأسفانه غفلت و بی عملی دولت های قبل نسبت به موضوع فرهنگ سازی 
در خصوص اصلاح الگوی مصرف سبب شده است امروز با انباشت مسائل در 
این زمینه مواجه باشــیم و اکنون رفع این مشکلات هرچند بسیار دشوار شده 
اســت، اما با این وجود، دولت سیزدهم مصمم است برای صیانت از منابع بین 
نسلی و کاهش هدرروی انرژی با همراهی مردم و اعمال سیاست های تشویقی 
برای کاهش مصرف و اقدامات سلبی برای جلوگیری از مصرف بی رویه انرژی 

گام های اساسی در این زمینه بردارد.
طبیعی است این برنامه ها جز با توسعه آگاهی عمومی، مشارکت مردم و همکاری 

آنان به نتیجه نخواهد رسید.

آغازطرحتحولزمینشناسیباهدفبالابردنمیزانذخایرمعدنی
مدیرکل صنعت، معدن وتجارت استان آذربایجان غربی 
از آغاز طرح تحول زمین شناسی در این استان با هدف 
بالا بردن میزان ذخایر معدنی استان و گشودن کسب 

و کارهای معدنی جدید خبر داد.
»عبدالحمید سرتیپی« افزود: طرح تحول از ابتدای مرداد ماه 
در جنوب استان آذربایجان غربی برای تهیه ۱۲ ورقه در سه لایه 
مطالعاتی زمین شناسی، زمین شناسی اقتصادی و ژئوشیمی در 

مساحتی بیش از ۱۸هزار کیلومتر مربع آغاز شد.
وی با بیان این که این مطالعات مبنای توسعه اقتصاد معدنی 
استان را رقم خواهد زد، گفت: این طرح بزرگترین پروژه اکتشاف 
معدنی در منطقه شمال باختری کشور محسوب می شود و بالا 

بردن میزان ذخایر معدنی اســتان و گشودن کسب و کارهای 
معدنی از عمده اهداف مهم این پروژه است.

این مســوول خاطرنشــان کرد: مطالعــات ژئوفیزیک در 
آذربایجان غربی نیز انجام خواهد شــد و در این عملیات ۱۵۰ 
کارشــناس زمین شناسی به منظور انجام مطالعات ژئوفیزیک 
هوایی و تهیه نقشه های زمین شناسی در لایه اطلاعاتی مختلف 

حضور خواهند داشت.
به گفته سرتیپی، انجام مطالعات ژئوفیزیکی و اکتشاف ذخایر 
معدنی توسط دولت ها با هدف کاهش ریسک سرمایه گذاری در 
بخش خصوصی و مردم انجام می شود و امور حاکمیتی اموری 

هستند که توسط دولت ها منجر به خلق ثروت می شوند.
وی ادامه داد: تعاملات و سرمایه گذاری خوبی از سوی سازمان 
توسعه و نوسازی معادن در آذربایجان غربی انجام خواهد شد و 

طرح تحول یک طرح مشارکتی حاصل از توافق نامه سه جانبه 
میان سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، ایمیدرو و 

معاونت معدنی و فراوری وزارت صمت است.
مدیــرکل صمت آذربایجان غربی با اشــاره بــه این که در 
طرح تحول و توافق نامه ســه جانبه وظیفه حاکمیتی سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور شناسایی و پی جویی مواد 
معدنی است، تأکید کرد: در ادامه با معرفی مناطق امیدبخش 
نتایج و نقشه های تهیه شده برای تکمیل اطلاعات و اکتشافات 
به ایمیدرو و معاونت معدنی محول می شود و مقرر شده بقیه 
ذخایر و محدوده های امیدبخش حاصل از فعالیت های سازمان 
زمین شناسی از طریق مکانیزم های مناسب برای ایجاد فعالیت و 

تحرک به بخش خصوصی واگذار شود.
وی افزود: برنامه پروازها و تهیه نقشــه ها مشخص شده و 
مطالعات زمین شناســی در مناطق تکاب، بوکان، شاهین دژ، 

میاندواب و مهاباد انجام خواهد شد.
برپایه این گــزارش، در قالب طرح تحول مطالعات متنوعی 
از ســطح تا اعماق زمین در چند لایه اطلاعاتی تهیه و تولید 
می شود که یکی از این مطالعات تهیه نقشه های زمین شناسی در 
مقیاس یک پنجاه هزارم است و در موضوع زیرساخت ها و توسعه 
شهری کمک خواهد کرد و می توان گفت هیچ پروژه عمرانی 
در کشور بدون در نظر گرفتن اینگونه مطالعات زمین شناسی 

نمی تواند آغاز شود.

میانگین برداشت روزانه 614/7 میلیون مترمکعب گاز 
از میدان پارس جنوبی

کشف سرقت از خط لوله 32 اینچ انتقال نفت خام 
مارون-اصفهان 

در پی تعرض به خط لوله ۳۲ اینچ انتقال نفت خام مارون به 
اصفهان )در محدوده کیلومتر ۳۹۵ شهرستان نجف آباد( ایمن 

سازی و رفع نشتی انجام شد. 
قدرت ســربازی - سرپرســت منطقه - در این باره گفت: در روز جمعه 
۲۵ شهریور ۱۴۰۱ افراد ســودجو با تعرض به خط لوله نفت خام مارون به 
اصفهان در محدوده کیلومتر ۳۹۵ شهرستان نجف آباد و جوشکاری و نصب 
انشــعاب غیر مجاز روی لوله باعث وارد شدن آسیب به این شریان مهم و 
حیاتی انرژی شده بودند که با گزارش گشت حراست از مشاهده نشتی مراتب 

اعلام و در کوتاهترین زمان ممکن تیم های فنی، عملیاتی و ستادی منطقه 
به محل اعزام شدند. وی افزود: همزمان با اعزام تیم های تعمیراتی به محل با 
هماهنگی کنترل مرکزی، عملیات انتقال نفت خام متوقف و محل مورد نظر 
جهت انجام تعمیرات ایمن شد. پس از ایمن سازی خط لوله ۳۲ اینچ مورد 
نظر نفت خام موجود در محل حادثه به وسیله تانکرهای مکنده )آیخوف( و 
یکدستگاه نفتکش جمع آوری و با نظارت HSE منطقه و اداره محیط زیست 
نجف آباد خاک های آلوده با چندین دستگاه کمپرسی به لندفارم مرکز انتقال 

نفت و تاسیسات شهید بهشتی منتقل شد.
طبق اعلام شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران، سرپرست منطقه ادامه 
داد: در این عملیات درپوش لوله ای با همکاری کارکنان واحدهای مرتبط فنی 
در محل فوق نصب و پس از پوشــش لوله و تخلیه کامل خاکهای آلوده، 
کانال با خاک تمیز پر شــد. در نهایت پس از حدود ۹ ساعت توقف مجدداْ 
خط لوله در مدار بهره برداری قرار گرفت. به گفته سربازی تعرض به شریان 
های حیاتی کشور، باعث اختلال در عملیات سوخت رسانی و تبعات جانی، 
مالی و زیست محیطی می  شــود و انتظار داریم مردم در صورت مشاهده 
هرگونه تعرض به حریم خطوط لوله از طریق شماره  تلفن های درج شده روی 
مارکرهای)نشانگر( خطوط لوله، اطلاع رسانی کرده و یاری رسان خدمتگزاران 

خود در شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران باشند.

مدیرعامل شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی گفت: از ابتدای 
ســال ۱۴۰۱ تا پایان مردادماه، میانگین تولید روزانه گاز از 
میدان پارس جنوبی ۶۱۴.۷ میلیون مترمکعب بوده است که 
با انجام اقدام های نوآورانه و تکیه بر دانش بومی توانستیم در 

تولید پایدار گاز و محصولات جانبی گام های مثبتی برداریم. 
به گزارش از وزارت نفت، نشست هماهنگی و ارزیابی تضمین تولید گاز در 
پارس جنوبی طی زمستان ۱۴۰۱ با حضور مدیران ارشد شرکت های ملی نفت 

و گاز در منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس برگزار شد.
 این نشست به منظور هماهنگی و ایجاد آمادگی بخش بالادست و پایین دست 
پارس جنوبی برای تولید و تأمین حداکثری گاز کشــور در فصل زمستان با 
حضور هرمز قلاوند، مدیر نظارت بر تولید نفت و گاز شرکت ملی نفت ایران، 
احمد باهوش، مدیرعامل شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی و محمد حسین 
متجلی، سرپرست شرکت نفت و گاز پارس برگزار و وضع عملیات تولید گاز از 

بخش فراساحل و پالایشگاه های خشکی پارس جنوبی بررسی شد.
باهوش در این نشست درباره مقدار تولید گاز در پنج ماه نخست امسال گفت: 
از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا پایان مردادماه، میانگین تولید روزانه گاز از میدان پارس 
جنوبی ۶۱۴.۷ میلیون مترمکعب بوده است که با انجام اقدام های نوآورانه و تکیه 
بر دانش بومی توانستیم در تولید پایدار گاز و محصولات جانبی گام های مثبتی 

برداریم و امیدواریم این روند تداوم یابد.وی افزود: اکنون هیچ مرز جداکننده ای 
بین گاز و نفت وجود ندارد و همگی باید برای روسپید کردن صنعت نفت و گاز 
کشور دست در دست هم بدهیم. مدیران عامل شرکت های نفت و گاز پازس و 
مجتمع گاز پارس جنوبی در این نشست مشترک به عنوان بهره بردار بخش های  
فراساحل و پالایشگاه های گازی پارس جنوبی با تأکید بر اهمیت هماهنگی 
هرچه بیشتر بخش های بالادست و پایین دست پارس جنوبی، راهکارهایی 
درباره همکاری بیشتر و ایجاد یکپارچگی همسو با رسیدن به اهداف مشترک 

در تولید ایمن و پایدار گاز ارائه کردند.

 اعلام نتیجه مناقصه
 احداث 1500 مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 

 مسکو افزایش عرضه گاز به اروپا را
 به پروژه نورد استریم-2 منوط کرد

رئیس جمهوری روســیه خطاب به اروپایی ها گفت: چنانچه 
خواهان دریافت گاز هستید خط لوله انتقال گاز نورد استریم- ۲ 

را راه اندازی کنید.
ولادیمیر پوتین پس از نشســت سران ســازمان همکاری شانگهای در 
ازبکستان در گفت وگو با خبرنگاران ضمن رد ارتباط روسیه با بحران انرژی 
اروپا اظهار کرد: اگر اتحادیه اروپا خواهان گاز بیشتری است، باید با لغو تحریم ها 

مانع پیش  روی راه اندازی خط لوله نورد استریم-۲ را بردارد.
وی در پیش گرفتن مسیری با عنوان »برنامه سبز« از سوی اتحادیه اروپا را 
عامل بحران انرژی اروپا دانست و تأکید کرد که روسیه به تعهدهای انرژی 

خود عمل خواهد کرد.
رئیس جمهوری روســیه گفت: نکته اصلی این است که اگر تمایل دارید 
و چنانچه شــرایط برایتان دشوار است، تنها تحریم علیه خط لوله گاز نورد 

استریم- ۲ را با ظرفیت انتقال سالانه ۵۵ میلیارد مترمکعب متوقف کنید و 
همه مشکلات حل می شود.

نورد استریم-۲ که به موازات نورد استریم-۱ در بستر دریای بالتیک قرار دارد، 
یک ســال پیش تکمیل شد، اما آلمان تنها چند روز پیش از آغاز تنش های 

مسکو-کی یف تصمیم گرفت جلو راه اندازی این خط لوله را بگیرد.
قیمت گاز اروپا از ابتدای ســال جاری میلادی در بحبوحه کاهش عرضه 

روسیه بیش از دو برابر شد.
افزایش قیمت گاز امسال مصرف کنندگان را زیر فشار گذاشته و بعضی از 

صنایع را مجبور به توقف تولید کرده است.
روسیه ضرب الاجل روز شنبه )۱۲ شهریورماه( را برای ازسرگیری انتقال گاز با 
خط لوله نورد استریم-۱، یکی از مسیرهای اصلی تأمین گاز به اروپا، لغو کرد.

شرکت دولتی گازپروم روسیه ۱۱ شهریورماه اعلام کرد: پس از یافتن نشتی 
که می تواند ایمن بودن این خط لوله گازی را به تعویق بیندازد، دیگر نمی تواند 

یک بازه زمانی برای راه اندازی دوباره آن تعیین کند.
خط لوله نورد استریم-۱ که از زیر دریای بالتیک برای تأمین انرژی آلمان 
و دیگر بخش های اروپا عبور می کند، قرار بود پس از سه روز توقف به منظور 
اجرای عملیات تعمیر و نگهداری در ســاعت یک بامداد روز ۱۲ شهریورماه 

فعالیت خود را از سر گیرد.
مســکو تحریم های غرب را دلیل اختلال در عملیــات معمول و تعمیر 
و نگهــداری خط لوله نورد اســتریم-۱ اعلام کرده، امــا اتحادیه اروپا آن 
را بهانه جویی مســکو می داند و معتقد است روسیه از گاز به عنوان سلاحی 

اقتصادی برای مقابله به مثل استفاده می کند.

معاون ســرمایه گذاری و تنظیم مقررات سازمان انرژی های 
تجدید پذیر گفت: حدود ۴ هزار مگاوات برق تجدیدپذیرجدید، 
از محل ماده ۱۲ از مصوبه شورای اقتصاد گرفته شده است و 
یک مرحله مناقصــه برگزار و در مرحله اول ۱۵۰۰ مگاوات از 

متقاضیان برنده مناقصه شدند.
آقای آرش امیدی افزود: در برنامه دولت سیزدهم تنها روش خرید تضمینی 
از محل ماده ۶۱ قانون اصلاح الگوی مصرف وجود داشت که از این محل 

حدود ۹۵۰ مگاوات در دست بهره برداری است.  
معاون ســرمایه گذاری و تنظیم مقررات سازمان انرژی های تجدید پذیر 
با اشــاره به نبود منابع کافی برای پرداخت به سرمایه گذاران، گفت: بدهی 
برای وزارت نیرو و ســاتبا ایجاد شده که سبب شده باز پرداخت تعهدات به 
صندوق های تامین منابــع مالی به مخاطره بیفتد به همین دلیل در دولت 
ســیزدهم ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدید پذیر برنامه ریزی شده است. در 

طول دوره دولت سیزدهم، توسعه از محل ماده ۱۲ خواهد بود.
معاون ساتبا اضافه کرد: قانون اصلاح الگوی مصرف در ماده ۶۱ تبصره۳، 
پیش بینی شــده بود که باید از محل ســوخت های صرفه جویی شده یا 
مصرف نشده نیروگاه های تجدیدپذیر تامین می شد، ولی متاسفانه از سال 
۸۹ این قانون که آیین نامه اجرایی آن سال ۹۴ تصویب شد هیچ وقت بودجه 
ســوخت های صرفه جویی شده یا مصرف شده نیروگاه ها در قوانین بودجه 

سنواتی ها دیده نشد.
وی ادامه داد: ســال ۱۴۰۰ برای اولین بار نمایندگان، این بودجه را تحت 
عنوان تبصره ۱۵ پیش بینی کردند. با توجه به اینکه مصوب شده بود و در 

ساتبا پیش بینی می شد که نیاز به یک هماهنگی بیشتری است و در قانون 
هم برای آیین نامه اجرایی پیش بینی نشده بود، در وزارت نیرو و ساتبا آیین 

نامه اجرایی اقدام شد و به تصویب هیئت دولت رسید.
آقای امیدی گفت: در بهمن ۱۴۰۰ اولین آیین نامه اجرایی به تصویب هیئت 
دولت رســید که مطابق آن باید وزارت نیرو و ساتپا میزان انرژی تولیدی و 
سوخت مصرف نشده را به سازمان برنامه اعلام می کرد و سازمان برنامه به 
وزارت نفت اعلام و وزارت نفت به هیئت های ملی پخش و پالایش و شرکت 
ملی گاز ابلاغ می کرد که همه آن ها انجام شد که متاسفانه اجرای این برنامه، 

همچنان در چرخ بین وزارت نفت و سازمان برنامه و بودجه است. 
معاون ساتبا اضافه کرد: پرداخت قرارداد های گذشته و تعهد اعمال ماده ۶۱ در 
مورد قرارداد هایی که از گذشته منعقد شده بودند و به بهره برداری نرسیدند و یا 

پروانه احداث از ساتبا گرفتند، اما هنوز به قرارداد نرسیدند وجود دارد.
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